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Școala este chemată 

să se integreze 

in realitățile noi
>

ale culturii și economiei țării

, Proiectul de Directive cu pri
vire la îmbunătățirea conducerii 
și planificării economiei naționa
le constituie o puternică ilustra
re a caracterului creator al po
liticii Partidului Comunist Ro
mân. El dovedește consecventa cu 
care se asigură îndeplinirea o- 
biectivelor dezvoltării socialiste a 

, tării pentru ridicarea națiunii 
noastre pe culmile civilizației și 
culturii. Cred că niciodată nu a 
existat o mai deplină concordan
tă între fondul de interese, idei, 
sentimente, tradiții, intenții și 
perspective al poporului nostru și 
politica internă și externă a con
ducerii sale de partid și de stat. 

Studiind documentele, atenția 
mi-a fost în mod deosebit reți- 

j nută de principiile generale ale 
" planificării economiei naționale, 

de rolul științei în activitatea 
practică și de creșterea eficienței 
economiei. Din proiect rezultă 
sarcini de o deosebită importan
tă și pentru sectorul în care lu
crăm noi — învățămîntul. Inte- 
grîndu-se în realitățile noi ale e- 
conomiei și culturii țării, școala 
va trebui să-și lege și mai mult 
activitatea de cerințele vieții con
temporane, de marile sarcini pe 
care le are de înfăptuit poporul 
nostru.

O concluzie de mare însemnă
tate pe care o desprindem noi 
profesorii din studierea documen
telor recentei plenare a C.C. al 
P.C.R. se referă la necesitatea 
Combaterii tendințelor de conser
vatorism, a promovării spiritului 
inovator, a intransigenței față de 
lipsuri. Un astfel de mod de lu
cru este cu atît mai necesar cu 
cît la traducerea în viață a sar
cinilor care rezultă din documen
tele plenarei vor participa în ca
litate de muncitori, tehnicieni, 
specialiști, sute de mii de elevi

care se află astăzi în grija noa
stră, pe băncile școlii. Iată de ce 
ei trebuie să fie educați în spiri
tul în care a fost elaborat proiec
tul de Directive.

Cred, totodată, că în acest sens 
se impune o mai mare și mai 
promptă receptivitate din partea 
organelor Ministerului învăță- 
mîntului față de criticile și su
gestiile făcute de către profesori 
în ceea ce privește îmbunătăți
rea și modernizarea planurilor și 
programelor de învățămînt. După 
cum se știe, în decursul anilor 
s-au adus deseori critici înteme
iate la adresa modului cum au 
fost concepute de către direcția 
de resort din Ministerul învăță- 
mîntului conținutul și predarea 
unor obiecte de învățămînt. A 
fost criticat, de asemenea, carac
terul static, șablonard al modu
lui cum este dirijată munca de 
educație în școală. Or, traduce
rea în viată a măsurilor ce se 
impuneau s-a făcut numai parțial 
pe un drum sinuos și într-un 
ritm foarte lent.

Sînt convins că măsurile pre
conizate în proiectul de Directi
ve, ducînd la o și mai mare în
florire a economiei și culturii pa
triei noastre, vor avea implicit 
o influență hotărîtoare. pentru 
ridicarea calitativă a muncii în 
întregul învățămînt.

Prof. GH. STANESCU
București

Un mod de lucru realist, 

creator, intransigent 

față de lipsuri

Referindu-se la cele mai impor
tante laturi ale sistemului nostru 
economic — producția și investi
țiile, circulația, repartiția și co
interesarea materială, cercetarea 
științifică, planificarea curentă și 
de perspectivă etc. — proiectul 
de Directive adoptat de Plenara 
C.C. al P.C.R. din 5—6 octom
brie a. c. creează un cadru pro-

pice pentru perfecționarea între
gului ansamblu de relații social- 
economice din țara noastră.

Obținerea unei înalte eficiente 
în întreaga activitate economică 
presupune desigur și o reevalua
re a sistemului de pregătire a e- 
levilor, atît. în școlile profesiona
le și tehnice cît și în liceele de 
cultură generală și cele de spe
cialitate. în rândurile ce urmea
ză aș vrea însă să semnalez doar 
cîteva aspecte.

în primul rînd, necesitatea de 
a se elimina și din viața învăță- 
mîntului o serie de neajunsuri 
semnalate în documentele recen
tei plenare — manifestările de 
formalism, paralelismele între di
ferite organe de conducere, biro
cratismul. Se știe, într-adevăr, că 
acestea s-au manifestat și în în
vățămînt, răsfrîngîndu-se negativ 
asupra modului cum se înfăptu
iește instrucția și educația.

Apoi, cred că este cazul să se 
examineze și în învățămînt, cu 
curaj și simț de răspundere, fe
nomenul — semnalat în docu
mentele plenarei — de aglome
rare a specialiștilor cu sarcini ad
ministrative. Sînt, după cum se 
știe, numeroase situații în care 
oamenii școlii — începînd cu în
vățătorii și profesorii de la cate
dră și continuând cu directorii 
și inspectorii de la secțiile de în
vățămînt — sînt aglomerați cu 
sarcini administrative, de birou, 
ceea ce, de bună seamă, dimi
nuează eficienta muncii lor și. 
evident, are repercusiuni serioa
se asupra nivelului de pregătire 
al elevilor. Lucrurile acestea, e 
drept s-au mai spus. Măsurile au 
întirziat însă să apară, sau au a- 
vut un caracter ineficace.

Reținînd spiritul inovator a’ 
recentelor documente de partid, 
exemplul strălucit în modul de 
lucru analitic, realist, creator, in
transigent față de lipsuri al con
ducerii partidului nostru, îmi ex
prim convingerea că școala, slu
jitorii ei vor face față cu cinste 
răspunderii ce le revine de a 
contribui la ridicarea patriei 
noastre pe cele mai înalte trepte 
ale civilizației și culturii.

rrof. GH. CHELARESCU
Drăgățani

Prea e mare dădăceala, au 
spus în unanimitate participantii 
Ia discuții. Ar trebui să se acorde

Un consens general

CALITATEA
Documentele Plenarei C.C. al P.C.R. din 5—6 octom

brie a. c. au stimulat în fiecare loc de muncă inițiativele 
creatoare, preocuparea pentru perfecționarea activității. 
Acest fapt a fost confirmat din plin și de întîlnirea cu 
cîțiva oameni de școală din Brașov pe care a organizat-o 
recent redacția noastră cu sprijinul sindicatului învă
țămînt din acest oraș.

Ne-am propus pentru discuție o temă largă — calita
tea muncii școlare — pentru a lăsa participanților posi
bilitatea de a selecționa singuri ceea ce consideră a fi ho- 
tărîtor în momentul de față pentru ridicarea nivelului ac
tivității din școli. Discuțiile au scos puternic în evidență 
interesul pe care-1 manifestă cadrele didactice și directo
rii de școli pentru continua perfecționare a învățământu
lui, intoleranța lor categorică față de piedicile create de 
formalism și birocrație, vigoarea cu care este condam
nată anchilozarea în forme perimate, hotărîrea de a în
scrie activitatea școlară în ritmul viu pe care îl cunoaște 
dezvoltarea generală a întregii noastre vieți.

Stavilă avalanșei

pe bază de instrucțiuni care curg 
cu duiumul, paralizează inițiative
le și posibilitatea de a descoperi 
noul. Așa, bunăoară — a tost de 
părere tovarășa Cornelia Albu, 
directoarea Liceului „Unirea' — 
poate că n-ar fi cazul să se stabi
lească un număr anumit de asis
tențe pe care să le facă directorii 
la ore. Un bun director trebuie să 
se bucure de încrederea că poate 
aprecia singur cînd, unde și la 
cite ore trebuie sa asiste.

Creșterea atribuțiilor directoru
lui a fost discutată și în legătură 
cu examenul de admitere în liceu. 
In prezent, pentru acest examen 
se formează comisii care cuprind 
cadre din afara liceului respectiv. 
Unii apreciază ca bună măsura 
aceasta. Totuși — a spus tov. Va
lentin Georgescu, directorul Liceu
lui nr. 3, susținut de majoritatea 
vorbitorilor — nu comisiile din a-

fară rezolvă cel mai bine proble
ma recrutării elevilor după crite
riul pregătirii lor. Directorul și 
profesorii școlii respective sînt cel 
mai mult interesați ca în școala 
lor să fie admiși elevi cu adevă
rat bine pregătiți. Ei nu pot să sa
crifice calitatea pentru un alt cri
teriu, știut fiind că fiecare ține la 
prestigiul școlii sale. Directorii de 
școli sînt convinși că, dacă ar fi 
lăsată mai larg pe seama lor lua
rea de măsuri care să asigure ca
litatea înaltă a muncii, s-ar înre
gistra rezultate mai bune. Firește, 
aceasta presupune promovarea la 
conducerea școlilor, în toate ca
zurile, a unor oameni competenți, 
cu experiență, cu capacitate de 
conducere.

E. MĂNAC

de lucrări „ajutătoare"
Fără pic de îndoială, firesc și 

logic, toți gîndim așa : principala 
activitate a școlii, a profesorilor și 
Învățătorilor, a directorilor și a or
ganelor de îndrumare și control 
este buna pregătire a elevilor, ri
dicarea continuă a nivelului in
struirii și educării lor. O știm bine 
nu numai noi, ci și elevii noștri. 
Așa se și petrec lucrurile în ma
rea majoritate a cazurilor.

Și totuși 1 Și totuși pe drumul a- 
cesta care în mintea fiecăruia 
apare neted și drept, intervin une
ori atîtea acțiuni Și lucrări com
plicate, încît firul Iui se întortochia- 
ză și se răsucește de nu-i mai dai 
de capăt. Iată de ce participanții 
la discuție au subliniat că nivelul 
activității școlare s-ar ridica sim
țitor prin descongestionarea pro
fesorilor, a directorilor și a orga
nelor de îndrumare de astfel ds 
lucrări „ajutătoare', care s-au în
mulțit peste măsură și sufocă a- 
cum munca principală în loc s-o 
servească. Prea multe acțiuni care 
se suprapun și se repetă — evi
dentele de tot felul, referatele și 
procesele verbale, planurile cu ru
brici complicate — există de mul
te ori pentru ele însele, nu pentru

că sînt de folos procesului instruc- 
tlv-educativ. Se alunecă de la e- 
sențial la mărunt șl se neglijează 
sarcina de bază pentru că în jurul 
ei se înalță zidul de nepătruns al 
sarcinilor ajutătoare. Trebuie să 
se pună capăt acestor situații — 
a fost concluzia netă pe care par
ticipanții la discuție, în unanimi
tate, au ținut să o sublinieze prin 
tot ce au spus, prin numeroasele 
exemple pe care le-au dat.

Directorii participanți la discuție 
s-au referit la faptul că multe or
gane locale din oraș dau școlilor, 
nemijlocit, dispoziții, sarcini. La 
școală, unde se adună toate aces
tea, se poate vedea cît este de 
acută și de urgentă necesitatea 
de a se pune capăt acestei ava
lanșe de cerințe care presupun 
muncă cu hîrtiile și împiedică 
munca vie cu elevii. Tov. Simion 
Toma, directorul Liceului nr. 1, a 
sugerat că ar fi bine dacă toate 
dispozițiile ar veni la școli numai 
prin organele de învățămînt. Cen- 
tralizîndu-le, acester ar putea lua 
măsuri care să ferească școlile de 
aglomerarea cu lucrări și acțiuni 
ce le sustrag de la munca propriu- 
zisă de instruire și educare a ele
vilor.

Îndrumare, nu tutelă măruntă
o mai mare răspundere directori
lor de scoli și să se renunțe la tu
tela măruntă. Prea multa dirijare.

EFICIENTA ÎNVĂȚĂMÎNTULUI
Directivele elaborate de către Comite

tul Central al Partidului Comunist Ro
mân cu privire la perfecționarea con

ducerii și planificării economiei naționale 
corespunzător condițiilor noii etape de dez
voltare socialistă a României sînt pătrunse 

i de ideea îmbinării organice a sarcinilor ime
diate și de perspectivă, pe baza legităților 
care determină tendințele principale ale 
dezvoltării sociale. Acest spirit trebuie să 
pătrundă pe de-a întregul concepția mo
dernă asupra teoriei învățămîntului, menit 
să desfășoare în așa fel acțiunea instructiv- 
educativă actuală încît ea să răspundă 
cit mai larg și cerințelor viitorului.

Pornind de la sarcinile imediate ale mo
mentului istoric, învățămîntul pregătește ca
dre pentru condițiile care vor exista după 
10—15 ani și chiar mai mult. Sistemul de 
învățămînt și educație trebuie să urmă- 

* iească deci formarea unor cadre care, pe 
de o parte, să fie capabile să rezolve pro
blemele etapelor ulterioare la nivelul de 
atunci al științei și tehnicii, iar pe de altă 
parte să fie în stare să-și perfecționeze 
continuu pregătirea, în raport cu mobilita
tea profilului profesiunilor caracteristică re
voluției tehnice-științifice. Prin aceasta în
vățămîntul constituie nu numai cea mai 
necesară, dar și cea mai rentabilă inves- 

ț- tiție socială.
Se cer luate în seamă din acest punct de 

vedere aportul învățămîntului Ia sporirea 
capacității economice și culturale a unei

țări, fundamentarea științifică a eficienței 
investițiilor în domeniul învățămîntului, pre
cum și a planificării acestuia. S-a consti
tuit astfel o nouă disciplină, economia în
vățămîntului, care, cercetînd raporturile în
vățămîntului cu diferitele ramuri ale econo
miei naționale și ale culturii, se dezvoltă în 
strînsă legătură cu cercetările de sociologie, 
presupunînd colaborarea între economiști, 
sociologi și pedagogi.

în cadrul acestor cercetări se apreciază 
că dezvoltarea ulterioară tot mai intensă a 
instituțiilor de învățămînt nu este posibilă 
decît dacă este aplicat principiul econo
mic care pune în relație favorabilă cheltuie
lile și randamentul. Specialiștii pe care îi 
formează învățămîntul corespund cerințelor 
actuale și de perspectivă ale economiei și 
culturii ? în ce măsură și cu ce rezultate se 
încadrează aceștia în diferite activități so
ciale ? Cheltuielile mai ridicate corespund 
totdeauna unui învățămînt de înaltă cali
tate ? Putem să ne așteptăm, cu cheltuieli 
mai reduse, la o calitate egală sau mai ridi
cată, în cazul cînd sînt folosite mijloacele 
moderne de învățămînt sau cînd în locul 
unităților școlare mici se organizează cen
tre școlare mari ? La aceste întrebări și la 
altele de acest gen caută răspuns noua dis
ciplină, economia învățămîntului.

în cadrul cercetării prospective a dezvol
tării învățămîntului se acordă o atenție din 
ce în ce mai mare problemelor legate de 
planificarea acestuia, impusă azi mai mult

ca oriclnd din cauza efortului economic, 
tehnic și intelectual pe care îl cere întreaga 
acțiune educativă. Prin planificarea învăță
mîntului se tinde spre adaptarea continuă 
a sistemului muncii instructiv-educative la 
cerințele societății, atît în privința direcției 
sale generale, cît și în privința ritmului și 
a corelării sale cu ansamblul activității so
ciale și în primul rînd cu economia națio
nală. Planificarea învățămîntului trebuie să 
vizeze nu numai organizarea și finanțarea 
școlilor sau profilarea tipurilor de școji dar 
și conținutul învățămîntului șl mijloacele pe
dagogice corespunzătoare, întrucît aspec
tele de conținut sînt determinante pentru e- 
ficiența socială și pedagogică a muncii șco
lare. Tocmai de aceea este necesar ca 
planul de dezvoltare a învățămîntului să 
fie întregit cu elemente referitoare la con
ținutul acestuia, cu indicatori ai nivelului 
de pregătire a absolvenților în raport cu 
cerințele dezvoltării științei și tehnicii mo
derne. Firește că adoptarea acestei orien
tări cu privire la planificarea învățămîntu
lui cere un răspuns competent, fundamen
tat din punct de vedere științific la în
trebarea : ce așteaptă societatea de la ins
trucția școlară ? Un astfel de răspuns 
formulat de colective de pedagogi, sociologi, 
economiști și specialiști din diferite domenii 
ale științei și tehnicii, ar sprijini adaptarea 
continuă a învățămîntului la cerințele vieții 
și, totodată, ar putea oferi indicatori obiec
tivi cu privire la măsura în care învăță

mîntul corespunde cerințelor actuale și de 
perspectivă ale dezvoltării societății.

Planuri de perspectivă ale dezvoltării în
vățămîntului cuprinzînd, cu ponderea cuve
nită, și indicatori ai evoluției conținutului 
învățămîntului se elaborează astăzi într-un 
număr mare de țâri. U.N.E.S.C.O. s-a făcut în 
mod hotărit promotorul ideii de planificare 
a educației, organizînd în 1963 un institut 
care are sarcina să inițieze și să coordo
neze cercetări cu caracter internațional pri
vind planificarea învățămîntului. Acest insti
tut a elaborat numeroase lucrări, a organizat 
sesiuni științifice cu participarea experților, 
precum și cursuri pentru pregătirea unor 
experți în planificarea învățămîntului. El a 
cercetat o serie de probleme referitoare Ia 
raporturile dintre programele de dezvoltare 
economico-socială și politica educativă, la 
econometria educației , la statistica și pla
nificarea educației, la eficiența cheltuielilor 
pentru învățămînt etc. în prezent se pregă
tește o lucrare fundamentală — „Metodolo
gia planificării educației' — și se inițiază 
publicarea unei colecții : „Fundamentele pla
nificării educației'. Se știe că Organizația 
Națiunilor Unite și U.N.E.S.C.O. au aprobat 
planul de douăzeci de ani privind dezvoi-

Prof. TIBERIU TRUȚER 
șef de secție la Ipstitutul 

de științe pedagogice

(Continuare în pag. a 3-a)

S-a născut la cercul de fizică

(Continuare in pag. a 4-a)

Undeva, la întretăierea dintre 
cunoștințele însușite la lecțiile de 
fizică și imaginația înaripată de 
fantasticele realizări ale științei și 
tehnicii contemporane s-a născut 
RO 1, creație a școlarilor care fac 
parte din cercul de fizică al Casei 
pionierilor din Constanța. Pricepe
rea micilor săi creatori l-a înzes
trat pe RO cu „gindire" electro
nică.

Fără să șovăie, robotul exeoută 
ascultător comenzile primite. Din
colo de aspectul spectaculos al în
sușirilor lui RO 1, întrevedem o

deosebit - de valoroasă inițiativă 
didactică. Căci robotul construit 
de școlari sub îndrumarea profe
sorilor care conduc cercul nu este 
o simplă jucărie electro-mecanică, 
ci un material didactic de prim 
rang. Demonstrînd aplicarea prac
tică, la nivelul tehnicii moderne, 
a unor principii și legi din dome
niul fizicii, el dovedește că, prin 
lucrările practice care se execută, 
activitatea în cercuri poate și 
trebuie să ajute la consolidarea 
cunoștințelor, la stimularea capa
cităților creatoare ale elevilor.
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în resortul intim al aritmeticii
A explica elevilor din clasele 

I—IV sensul operațiilor aritme
tice, a-i face să le înțeleagă, cu 
fiecare treaptă parcursă, tot 
mai amplu și mai adine — 
iată o treabă care nu-i deloc 
simplă, deși în aparență aduna
rea și scăderea, înmulțirea și îm
părțirea .se pot învăța destul de 
ușor. Așa și este, dacă te oprești 
numai la tehnica acestor opera
ții. Dar numai tehnica nu ajun
ge. Dacă vrem ca elevii să poată 
pătrunde cu ușurință mai tîrziu 
tainele matematicii trebuie ca 
încă din primele clase să trecem 
cu ei dincolo de însușirea meca
nică a unor procedee de calcul 
și să-i introducem în resortul in
tim al operațiilor respective.

Lecțiile de aritmetică la care 
am asistat de curîrrd la Școala 
generală nr. 51 din Capitală au 
arătat că. în general, învățătorii 
au în vedere acest fapt. La cla
sa I. de pildă, unde noțiunile de a- 
ritmetică sînt predate de învăță
toarea Corina Popa, tema lecției 
curente era adunarea cu patru. 
Alegînd o cale sistematică și efi
cientă, învățătoarea i-a condus pe 
elevi la rezultat prin adunarea 
succesivă a unităților numărului 4. 
grupate în diferite feluri. La 
început, desigur, a lucrat cu ma
terial concret. A folosit pentru a- 
ceasta o numărătoare specială, 
concepută de ea, pe sîrma căreia 
se pot așeza atîtea bile cîte sînt 
necesare. Pornind de la primul 
și cel mai simplu exercițiu al lec
ției, 1 -f- 4, a luat pe sîrmă o sin
gură bilă, lînga care a așezat alte 
patru bile, dispuse în grupe de 
unități. Elevii au repetat opera
ția cu bețișoare. Gruparea și adu

Genul „expediat" și consecințele lui
Nu putem judeca lec

ția de geografie cu tema 
„Apa în atmosferă", ți
nută de profesoara Ni- 
culina Oprescu la cla
sa a VII-a a Școlii ge
nerale din comuna Mă- 
tăsaru, raionul Găiești, 
fără să luăm în consi
derație citeva circum
stanțe atenuante care, 
In ultimă analiză, con
stituie probabil însuși 
izvorul carențelor aces
tei lecții. Este de arătat, 
mai întîi, că profesoa
ra și-a început munca 
didactică abia în toam
na acestui an. Dacă 
mai adăugăm apoi și 
faptul că „tracul" o- 
bișnuit al unor profe
sori, atunci cînd asistă 
cineva la lecțiile lor, a 
fost cu atît mai pronun
țat de data aceasta cu 
cît era prilejuit de pri
mul contact cu o ase
menea asistență, înțe
legem de ce lecția n-a 
fost izbutită.

Dincolo de aceste 
condiții, modul în care 
s-a desfășurat ora ridi
că o problemă genera
lă, valabilă și pentru 
alți profesori, indife
rent dacă au o practică 
mai bogată sau mai su
mară, dacă au mai 
mult sau mai puțin 
„trac". Este o problemă 
privitoare la judicioa
sa dozare și distribui
re a articulațiilor lec
ției pe rezerva de mi
nute în care trebuie să 

Unde este locul lecției?

narea succesivă s-au dovedit și 
mai utile la adunarea lui 4 cu 
numere mai mari. După ce 
s-a folosit acest procedeu în ca
zul mai multor operații cu nu
mere concrete, s-a trecut la ope
rații cu numere abstracte. Acum 
s-au putut constata rezultatele : 
elevii, pătrunzînd sensul opera
ției, s-au descurcat ușor.

Aceeași grijă pentru explicita
rea sensului operației s-a vădit 
și în faptul că tov. Popa a insis
tat asupra înțelegerii corecte a 
expresiei matematice „cu atît mai 
mult“, care caracterizează aduna
rea.

La clasa a II-a, unde aritme
tica este predată de aceeași învă
țătoare, am asistat la lecția cu 
tema „înmulțirea numărului 3“. 
Condusă și aici de preocuparea 
de a releva sensul operației, tov. 
Popa a folosit materialul concret 
pentru a demonstra elevilor că 
înmulțirea este o adunare succe
sivă a unor termeni egali. Ea a re
curs la grupare și în cazul înmul
țirii, prin descompunerea înmul- 
țitorului. A folosit însă, pentru 
aceasta, procedeul indicat în ma
nual, unde descompunerea se 
realizează cu ajutorul unor ra
mificații extrem de complicate 
care, pe lîngă că sînt foarte ne
clare pentru elevi, nu au nici o 
rațiune din punct de vedere ma
tematic. De altfel, această formă 
mi indică destul de pregnant 
nici descompunerea înmulțitoru- 
lui ți nici nu evidențiază prin 
semnul plus operația de adunare. 
Ca urmare elevii sînt puși în si
tuația să memoreze procedeele de 
calcul fără să aibă un sprijin 

se deruleze ea și. în 
strinsă legătură cu a- 
ceasta, de ritmul, den
sitatea, profunzimea ș: 
eficiența ei.

Primejdia consumării 
materialului înainte de 
timp în cazul lecției ți
nute de tov. Oprescu 
s-a anunțat încă din 
prima ei „verigă". Pen
tru verificarea cunoș
tințelor au fost chemați 
la tablă doi elevi. O e- 
levă „pregătită", care 
știa lecția „ca pe apă" 
și un elev care s-a ară
tat paralizat și uluit de 
fiecare nouă întrebare. 
Limitată în cea mai 
mare parte la cei doi, 
verificarea a decurs 
foarte rapid. Răspun
surile elevului eșuau 
după cîteva ezitări, a- 
trăgînd interven- 
ț i a promptă a colegei 
sale, în timp ce între
bările adresate aceste
ia declanșau automat 
o replică-recitare, con
sumată într-o clipire. 
Lucrurile au fost luate 
ca atare. Profesoara 
n-a încercat să vadă 
dacă nu cumva elevul 
învățase totuși, dar își 
pierduse poate cumpă
tul, intimidat de situa
ția în care se afla, după 
cum n-a încercat să 
constate nici dacă din
colo de răspunsurile ai
doma ca în carte ale e- 
levei există o reală în
țelegere a noțiunilor 
expuse sau numai me-

morarea mecanică a u- 
nor fraze.

In scurtă vreme deci 
acest prun moment al 
orei a fost ep- zat șt 
s-a trecut Ia preiarea 
lecție: noi : -Acum -xxn 
lua mai oeparte -Apa 
în atmosferă".

Speram că măcar a- 
cum precipitarea dm 
prima parte a lecție: va 
face loc unui ritm nor
mal. Dar predarea pro- 
priu-zisâ s-a desfășurat 
cu aceeași viteză. Am 
aflat din goar.ă că „în
velișul de ape se nu
mește hidrosferâ". că 
starea apei in atmosfe
ră depinde de tempe
ratura aerului, că cea
ța se formează în stra
turile mai joase ale at
mosferei, iar ploaia în 
cele mai înalte. Cu ace
eași grabă s-au dat in
formații despre tipu
rile de nori, despre fe
lul cum sînt răspindi- 
te diferitele precipita
ții pe glob.

Fixarea, oricît de lun
gită cu unele reveniri 
și insistențe, nu a în
ghițit nici ea mai mult 
de cinci minute.

Mai era însă ceva de 
făcut. Trebuia comuni
cat elevilor planul re
capitulării cunoștințe
lor pentru prima teză 
trimestrială. Numai că 
și această comunicare 
ar fi luat tot cinei mi
nute. Or, timp mai era. 
slavă domnului. Cum

vizual simplu și complet. Ni se 
pare că mult mai indicată ar fi 
calea descompunerii cu ajutorul 
parantezelor. De exemplu, pentru 
3 X7, în locul complicatelor ra
mificații din manual am putea 
recurge la prezentarea 3X7 = 
= 3 X (3 + 4) = 3 X 3 + 3 X 4 = 
= 9 + 12 = 21, care are și avan
tajul rațiunii matematice.

O problemă mal complexă a a- 
părut în clasa a III-a, unde învă
țătoarea Aneta Răduleț a predat 
împărțirea în scris. Pentru a-i 
pregăti pe elevi ea a efectuat în- 
tîi cu ei o serie de exerciții ora
le, în cadrul cărora deîmpărțitul 
a fost descompus în sute, zeci și 
unități, ceea ce a ușurat înțele
gerea descompunerii cerute de 
împărțirea în scris. Și aici însă, 
ca și la clasa a II-a, scrierea des
fășurată ca în manual rru ni se 
pare cea mai nimerită, întrucît 
nu indică și necesitatea adu
nării. Credem că ar fi măi u- 
til să se folosească și aici paran
teza, în forma 963 = (900 -j- 60 -f- 
-f- 3) : 3 = 900 : 3 + 60 : 3+3 : 3 = 
= 300 + 20 + 1 = 32J. în felul 
acesta elevii ar vedea și utilitatea 
parantezelor și s-ar evita preda
rea mecanică a acestora, dispusă 
acum înfr-un capitol special.

Lecțiile de aritmetică predate 
în clasele mici cuprind multe po
sibilități de pătrundere în sensul 
adine al noțiunilor disciplinei 
respective. Depinde de învățători 
să descopere aceste posibilități 
și să le folosească cu eficiență, 
creînd astfel bazele înțelegerii a- 
profundate a cunoștințelor ce se 
vor studia ulterior.

Prof. ELENA TULIPANT

să-l umpli ? Un moment 
dezorientată, profesoa
ra a găsit. în cele din 
urmă, soluția salvatoa
re. A folosit cu avans 
ptan.il pe care trebuia 
să-> comunice eles-Jcr 
pentru a npcnv.a un 
simulacru de lecție re
capitulativă. Eevt: care 
și-au adus aminte ceva, 
au răsptns. Ceilalți, au 
tarecstrat -ăsp.nsur-.le 
colegilor lor. Frește 
că ia întrebările p-se 
s-au da*, destule răs
punsuri ir.rompXe sau 
eronate. Dar acestea 
n-au fost corectate 
Abia apos profescara 
a transcris schema re
capitulării pe tablă s: 
le-a recomanda* elevi
lor să repete după ea

Am prezentat filmul 
întreg al acestei lech 
pentru că însăși desfă
șurarea ei pune în evi
dență consecințele care 
decurg din acest mod 
de precare -.expediat*. 
Lecția devine. ta astfel 
de condiții- o schemă 
informă, jalonată de 
cîteva date sumare. Mi
nat de inexplicabilă 
grabă, profesoral nu re
ușește să afle ceea ce 
știu fn realitate elevii, 
după cum nu poate să 
aprofundeze predarea. 
Intrat îr.tr-un fel spe
cific de criză r.u de 
timp. ci de ^surplus 
de timp", profesorul este 
silit la artificii și im
provizații care nu slu
jesc nimănui.

V. OCTAVIAN

Clădirea Școlii generale nr. 123 din Capitală

CENTENARE

O lecfie vie
La numărul școlilor din Capitală 

care și-au sărbătorit intrarea în cel 
de al doilea secol de existență s-a 
adăugat recent încă una : Școala 
generală nr. 123, înființată, pe baza 
legii lui Cuza din 1864, în suburbia 
Gorganilor din Belvedere ca a 
doua școală divizionară a Școlii 
primare de băieți nr. 1 din „culoa
rea verde".

Evenimentul în sine nu are nimic 
neobișnuit. Asemenea festivități au 
mai fost și vor mai fi, căci numă
rul școlilor care, continuînd o tra
diție milenară legată de setea de 
învățătură a poporului nostru, s-au 
organizat în structurile prevăzute 
de legea lui Cuza a crescut an 
după an De fiecare. da*ă insă aces
te festivități sînt la fel'de impre- 
sionar.te — și nu numai pentru cei 
care au prilejul să se reîntîlnească 
cu amintirea prmiîcr ani de 
srolartate ci și pentru elevi: de 
astăzi. asupra răzbea au un puter
nic efect educativ. •

□erii Șerifi generale nr. 123 s-au 
pregătit de mult să cinstească îm- 
pitauea unui veac de existență a 
•col:: lor : au investigat arhivele, 
au luat cunoștință de momentele 
=ta: importante ale trecutului șco
lii Toate acestea ;-au făcut să afle 
multe lucruri pline de semnifica
ție Și mai multe au aflat îr.să la 
festivitate, care a fost pentru ei o 
adevărată lecție vie Au ascultat cu 
emoție cuvintele de prețuire ros
tite de foști elevi ai școlii, unii din
tre ei personalități marcante ale 
'neț:: noastre științifice, culturale 
ș: artistice. ca acad. prof. Oh. 
Miboc, prof. univ. Nicolae Drogea- 
nu ți alții. în numele lor ing. dr 
Ion Gudju. profesor universitar 
emerit, a spus, printre altele: „în 
freamătul vieții de toate zilele, în 
impresionanta înfăptuire a celor 
mai fantastice visuri zămislite 
vreodată de geniul și mintea ome
nească, în ritmul vertiginos al pro
gresului tuturor ramurilor de acti
vitate umană, într-un cuvînt, în 
necontenita și nestăvilita goană a 
prezentului înspre viitor, se uită 
uneori trecutul. Se uită că ideile 
actuale izvorăsc în bună măsură 

din Ideile de ieri. Cei care călăto
resc povestesc că nu impresionează 
atît de mult cursul unui rîu, oricît 
de maiestuos ar fi el, ca izvorul lui 
modest, dar clocotitor și plin de 
misterul stîncii din care țîșnește. 
Iar iubitorii de minunate prive
liști naturale susțin că nimic nu 
este mai sublim ca ivirea zorilor 
care vestesc atît de fermecătorul 
răsărit al soarelui. La un astfel de 
mișcător spectacol din lumea ide
ilor și realizărilor sîntem convocați 
să asistăm astăzi și să ne dăm mai 
bine seama de trecutul plin de 
jertfe, de muncă, de dăruire de 
sine, dar plin de glorie al școlii ro
mânești".

Continuînd tradițiile 
înaintașilor

Una din primele școli din fostul 
județ Fălciu — Școala generală 
nr. 3 din orașul Huși — a sărbăto
rit de curînd o sută de ani de la 
înființare. Evenimentul marchează 
bilanțul unor însemnate realizări 
ale învâțămîntului elementar de pe 
meleagurile hușene.

Școala a luat ființă în 1867, din 
inițiativa unor oameni de ispravă, 
mimoși emuli ai domnitorului Al. 
I. Cuza. înfăptuirile dobîndite de ea 
de-a lungul anilor sînt legate strîns 
de numele unor lascăli care și-au 
pus întreaga putere de muncă în 
slujba învățămintului, ca Ion Gro- 
zescu, primul ei învățător, Const. 
Antonescu, care i-a fost vreme de 
20 de ani director, M. Leondare, 
autorul unei monografii a Hușului, 
Petre Ghengea, care a întocmit o 
monografie a școlii, Const. Lascăr, 
figură notorie a învățămintului hu- 
șean, autorul unor lucrări de isto
rie a școlilor din Moldova. Avînd 
printre dascălii ei asemenea oa
meni, școala se bucura de multă 
trecere în rîndurile populației, fapt 
probat, între altele, și de creșterea 
rapidă a numărului de elevi, ca și 
de înființarea, încă la începutul 
secolului, a unor cursuri pentru 
adulți, cu două secții.

Ultimii 20 de ani au jalonat o

Directoarea de astăzi a școlii, 
profesoara Veturia Ifrim, a evocat 
cu căldura recunoștinței pe cei care, 
ca Dimitrie Cazacu, C. Șerbănescu. 
Petre Stroe Popescu, Ilie Cătălina și 
alții, au slujit ani îndelungați în- 
vățămîntul lucrînd la această școa
lă. Vorbitoarea s-a referit apoi la 
condițiile tot mai bune create școlii 
în anii noștri prin grija partidului 
și guvernului, la munca plină de 
rîvnă pe care o desfășoară colecti
vul didactic pentru înfăptuirea sar
cinilor nobile ale instruirii și edu
cării tinerelor generații.

Actualii elevi au oferit partici- 
panților la festivitate un frumos și 
interesant program artistic, încre- 
dințîndu-i că vor duce mai departe 
tradiția bogată a acestei școli.

C. R.

Perseverare 
diabolicum est

In manualul „Istoria 
României", pentru clasa a 
VlII-a, ediția 1965, la pagina 
177 erau reproduse autopor
tretele lui Theodor Aman și 
Nicolae Grigorescu. In a- 
nul 1966. etnd manualul a 
fost retipărit, respectivele 
autoportrete au apărut la 
pagina 1S0. cu locul schim
bat pe pagină, dar n,u și cu 
denumirea schimbată. Ast
fel că dedesubtul autopor
tretului lui N. Grigorescu 
scria „Theodor Aman", iar 
sub autoportretul lui Th. 
Aman — „Nicolae Grigores
cu". E o greșeală de tipar 
care se poate înțelege și 
scuza.

Ceea ce e mai greu de 
scuzat este faptul că ace
eași greșeală apare, în ace
eași formă, și în ediția 1967, 
la aceeași pagină 130, după 
ce s-a dat un nou bun de 
tipar la 7. I. 1967. E o în
tâmplare ? S-ar putea să 
fie. Numai că in același ma
nual se păstrează, și după 
retipărirea din 1967, o altă 
greșeală. Autorii perseve
rează în a-l numi pe cel 
care a citit hotărîrea adună
rii de la Alba-Iulia cu pri
vire la unirea Transilvaniei 
cu România Vasile Galdiș și 
nu Goldiș, cum se chema el 
pe numele-i adevărat.

Errare humanum est, per
severare diabolicum.

BORIS GROSSU

etapă calitativ superioară în viața 
școlii, ca urmare a grijii pe care o 
acordă învățămintului partidul și 
statul nostru. îmbunătățirea radi
cală a condițiilor ei materiale, cu
prinderea unui număr mereu mai 
mare de copii, transformarea în 
școală generală de opt ani, înca
drarea unor dascăli cu pregătire 
superioară — iată cîteva din coor
donatele datorită cărora activitatea 
Școlii generale nr. 3 din Huși cu
noaște astăzi o efervescență deose
bită. Continuînd tradiția înaintași
lor, întregul colectiv didactic își 
orientează eforturile spre aplicarea 
creatoare a metodelor cu maximă 
eficiență instructiv-educativă. Prin
tre altele, merită subliniată stră
duința colectivului școlii de a fo
losi consecvent mijloacele moderne 
audio-vizuale și preocuparea de a 
studia și experimenta elemente ale 
ciberneticii pedagogice.

Centenarul a fost sărbătorit du
minică, 12 noiembrie, într-un cadru 
festiv. Au luat cuvîntul reprezen
tanți ai organelor locale și regio
nale, profesori ai școlii, foști absol
venți și elevi. A urmat un program 
artistic sărbătoresc, interpretat de 
școlari.

V. N.

Bâtrînul 
Arhimede 
n-a greșit!

Elevii clasei a IX-a stu
diază la fizică, după cum 
bine se știe, legea lui Arhi
mede : ..Un corp cufundat 
într-un lichid este împins de 
jos >n sus cu o forță egală cu 
greutatea lichidului dezlo
cuit de acel corp". E o lege 
absolut riguroasă, pe care 
secolele n-au dărimat-o.

Dar iată că tot elevii cla
sei a IX-a întâlnesc în ma
nualul lor de fizică, la 4 pa
gini mai departe de pagina 
unde e prezentată legea lui 
Arhimede, cîteva probleme, 
de „aplicare" a acestei legi. 
O mostră : „Un corp de cu
pru cîntărește în apă 950 g. 
Cît va etntări în aer și în al
cool ?“ Uimiți, elevii se în
treabă. mai ales după ce văd 
în manual și rezultatele, 
care atestă că masa corpului 
de cupru are trei valori dife
rite, după cum se află în aer, 
tn apă sau in alcool : „Să fi 
greșit bătrtnul Arhimede ? 
Un corp, oricare, e pînă 
într-atit de versatil incit își 
schimbă masa in funcție de 
mediul in care se află

Liniștiți-vă, dragi elevi! 
N-a greșit Arhimede, ci ma
nualul. care, în loc să se re
fere la greutatea corpurilor, 
s-a referit la masa lor.

E. SIBIANU

Poate mai mult decît la oricare 
altă disciplină, la științe biolo
gice — îndeosebi la botanică și 
zoologie — lecția dă posibilitatea 
realizării acelei mult dorite co
nexiuni între cunoștințele căpă
tate de elevi în viața de fiecare 
zi și cele de proveniență livres- 
că. Puntea de legătură între cele 
două categorii de cunoștințe poa
te fi — atunci cînd este bine fo
losit — materialul didactic.

Am urmărit, prin prisma aces
tor considerente, cîteva lecții de 
științe biologice la Școala gene
rală nr. 2 din satul Moara Să
racă, raionul Urziceni. Dispunînd 
de un bogat și variat material re
coltat de elevi, ora de botanică de 
la clasa a V-a, avînd ca temă re
capitularea cunoștințelor despre 
organele plantei, a fost foarte in
teresantă. Profesoara Marcela 
Costache a condus bine dialogul, 
obținînd ca aproape toate gene
ralizările să fie formulate direct 
de elevi. Pe materialul cules de 
ei de pe cîmp sau din grădină, 
s-au făcut observații asupra prin
cipalelor părți componente ale 
plantei, iar pentru descrierea 
structurii anatomice a acestora 
s-au folosit planșe și mulaje.

Și totuși, lecția la care am asis
tat a avut și fisuri. Urmărind 
atent desfășurarea lecției oricine

își poate da seama că întrebările 
pe care elevii le socotesc mai difi
cile sînt cele care se referă la 
procese și fenomene care nu au 
putut să fie verificate cu propriii 
ochi. Aflăm că despre unele din 
experiențele pe care profesoara 
ar fi putut să le facă de-a lungul 
lecțiilor în care a predat capito
lul respectiv doar li s-a vorbit 
elevilor. Ei reproduc cele auzite 
sau cele citite în manual, dar, vă
dit, o fac cu mai puțină convin
gere.

La o altă lecție, de data asta de 
zoologie — de asemenea în gene
ral bună — pe care a ținut-o la 
clasa a Vl-a profesoara Irina Vi- 
dican, am remarcat că elevii 
sînt nesiguri la niște întrebări 
aparent elementare. De pildă, ei 
n-au putut să spună cum arată 
botul ariciului. Desigur, văzuseră 
cu toții mamifere insectivore, dar 
fără a le observa cu toată aten
ția. De aceea era absolut nece
sară și observarea științifică — 
directă sau prin intermediul 
unor exemplare împăiate, al unor 
planșe, proiecții etc.

O asemenea observare — ca și 
efectuarea experiențelor de foto- 
sinteză, la care ne-am referit mai 
sus — este bine să se facă în la
boratorul de științe biologice 
mai cu seamă că acesta există.

Școala — construită relativ re
cent — are un spațiu de labora
tor, dar el este insuficient valo
rificat și slab dotat: cîteva plan
șe, puține mulaje, aparataj de la
borator desperecheat N-ar strica, 
desigur, o mai mare atenție a or
ganelor de învățămînt pentru do
tarea noilor școli și îndeosebi a 
celor care au laboratoare. Dar 
în organizarea unui laborator 
multe depind și de școală- E o 
mare problemă procurarea unui 
arici sau cîrtițe ? Nu este — pri
mim răspunsul. Firește. în școlile 
sătești există mari posibilități de 
procurare și conservare a unor 
insecte, crustacee, moluște și a al
tor nevertebrate sau a unor pești, 
batracieni, reptile și mamifere. 
S-ar putea alcătui și ierbare, co
lecții de semințe etc. Trebuie 
mai multă preocupare, mai multă 
strădanie pentru autoutilarea 
laboratoarelor cu mijloace pro
prii.

Și atunci — revenind la lecțiile 
noastre — s-ar putea folosi din 
plin toate potențele instructive 
pe care le oferă fiecare temă. 
Desfășurate într-un cadru co
respunzător, în prezența mate
rialului didactic, lecțiile ar avea 
numai de cîștigat.

AL. I. VLADIMIR

Cotitura de
F
O 
I
L
i
1
O
N

Ca fn orice lucru 
mare, totul a pornit de 
la o idee : trebuie fă
cuta o cotitură in mun
ca directorilor de școli 
din Baia Mare. Așa nu 
mai merge! — și-au
spus tovarășii de la 
secția de învățămînt a 
orașului. Trebuie să 
întreprindem ceva, să 
luăm o inițiativă de să 
se ducă vestea. Și dacă 
se poate, să realizăm 
ceva spectaculos și du
rabil, ca să rămină și 
pentru posteritate. Ca- 
re-i hiba ce se cere 
grabnic remediată ? 
Asta-i : sînt prea pu
ține registre și scripte 
în școală ; directorii au 
de completat prea pu
ține formulare. Deci 
să mai fie cîteva. îm
bunătățim astfel con

ținutul muncii de în
drumare și control.

Așa s-au născut cele 
două volume (sic) ale 
unui registru de acti
vitate al directorului 
de școală, care au și 
fost de îndată tipărite 
la întreprinderea poli
grafică din localitate- 
Un volum pentru pla
nuri și un alt volum 
pentru asistențe la ore.

Dar și pînă acum di
rectorii aveau așa ceva 
— veți spune. Da, nu
mai că pînă acum fie
care își întocmea, să 
zicem, planul de mun
că săptămînal și in 
mod operativ, pe o a- 
gendă de birou ; con
semna asistentele la 
ore într-un caiet obiș
nuit sau chiar într-un

180 de grade
registru pe care îl 
procura de la librărie. 
Acum, însă, totul se 
face pe hîrtie de cea 
mai bună calitate, vo
lumele sînt legate în 
pergamoid albastru și 
încrustate cu litere a- 
urite. înăuntru există 
multe capitole, rubrici, 
rubricuțe, frumos o- 
rinduite și liniate. îna
inte un caiet pentru 
asistențe la lecții costa 
doi-trei lei. Acum, „vo
lumele" costă o sută de 
lei. îmbunătățirea este, 
deci, radicală I

Și uite-așa, de un an 
de zile, pe culoarele 
școlilor băimărene pot 
fi zărite chipeșele to
muri albastre la sub- 
suara fericiților lor 
purtători.

Inițiativa aceasta fi
ind proiectată experi
mental pe doi ani, nu 
s-a putut încă ajunge 
la concluzii asupra 
eficienței sale. (Nu 
vorbim de eficien
ța economică, pentru 
că aceea a fost resim
țită din plin de buge
tul secției de învăță- 
mint). Deocamdată 
trebuie să ne mulțu
mim, deci, cu simple 
păreri. lată citeva :

O directoare firavă : 
Sîntem mulțumiți că 
secția se îngrijește de 
condiția noastră fizică. 
Gindiți-vă ce antrena
ment facem zilnic 
manipulînd volumele 
care cîntăresc aproape 
două kilograme /

Un director tipi
car : încadrindu-mă

în toate tiparele și 
completând toate ru
bricile, simt că desfă
șor o activitate cre
atoare.

O directoare adjunc
tă de curînd promova
tă în muncă : Mi-am 
învelit caietele in hîr
tie roz- Prea îmi sînt 
proaspete in minte glu
mele colegilor la vede
rea... „registrului al
bastru".

Un director gospo
dar : TU I Cîte cărți 
din biblioteca școlii aș 
fi legat cu pergamoidul 
ăsta !

Părerea noastră : a- 
jung părerile de mai 
sus.

MIRCEA IONEL

_______ /
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Cum respectă școala contractul 
pe care l-a încheiat cu părinții elevilor ?

PE ORDINEA DE ZI

ADOLESCENȚA
Anul școlar a adăugat noi 

clauze contractului tacit care 
se încheie între școală și 

familie, clauze impuse de cerin
țele mereu sporite ale instruirii și 
educării elevilor. Sînt create cele 
mai bune condiții pentru ca acest 
contract să poată fi respectat în
tocmai î Se dovedesc utile, efici
ente, căile folosite de școală în 
legătura sa cu familia, asigură ele 
unitatea de vederi și de acțiune, 
frontul educativ comun ce trebuie 
realizat de acești doi factori ? 
Izbutește școala, prin conținutul 
acțiunilor sale, să dezvăluie părin
ților sensurile multiple ale influen
ței lor educative, să vină în spriji
nul lor, operativ și prompt, în fie
care etapă de dezvoltare a copii
lor lor ? Despre aceste probleme, 
deosebit de importante în bunul 
mers al colaborării dintre școală 
și familie, am discutat cu numeroși 
pedagogi și părinți.

Nu se poate spune că în acest 
domeniu de activitate nu există 
căutări spre căi din ce în ce mai 
bune, că nu s-au găsit o seamă de 
modalități interesante de a-i atrage 
chiar și pe părinții mai indiferenți.

Sînt școli, cum e bunăoară Liceul 
„Mihail Sadoveanu’ din Capitală, 
Liceul din Comănești sau Liceul 
nr. 5 din Craiova, care au reușit, 
prin antrenarea unor pedagogi, 
psihologi, medici sau juriști cu 
experiență, să facă din lectoratele 
pentru părinți o adevărată școală. 
Sînt de asemenea numeroși învă
țători, profesori și diriginți care au 
găsit cheia spre inima părinților, 
făcîndu-i aliațl de nădejde ai școlii. 
Există numeroase exemple în care 
intervenția școlii, a pedagogilor 
săi a rezolvat situații dificile ivite 
în viața unor familii, situații ce 
dăunau bunei creșteri și educări 
a copiilor.

Din păcate, însă, în colaborarea 
școlii cu familia spiritul inovator, 
formele vil, eficiente, îșl fac loc 
mal greu. Persistă încă multă su
perficialitate, se mai organizează 
de multe ori acțiuni de mîntuială. 
Există încă în acest domeniu multă 
scriptologie inutilă. Faptul că unele 
organe de învățămînt se intere
sează în primul rînd dacă se în
cheie cu regularitate procese-ver- 
bale după fiecare ședință cu 
părinții l-a făcut pe unii directori 
și diriginți să considere că mai 
important e procesul-verbal, nu 
acțiunea în sine, și, ca atare, dacă 
întrebi ce realizări s-au obținut în 
activitatea cu părinții ți se pre
zintă registrul de procese-verbale 
de parcă acestea ar putea tine 
locul muncii vii, eficiente.

Izbește, în multe locuri, mono
tonia tematicii expunerilor organi
zate pentru părinți. La un liceu din 
raionul Mediaș în trimestrul I al 
anului școlar trecut s-a tratat 
tema „Importanta colaborării din
tre școală șl familie" (val de 
părinții elevilor din clasa a Xl-a, 
cărora 11 ani li s-a tot vorbit des
pre această importanță 1). In tri
mestrul al II-Iea, e drept, subiec
tul s-a mal schimbat. S-a făcut o 
expunere despre „Rolul legăturii 
dintre școală șl familie*. Lăsînd la 
o patre gluma, ne întrebăm ce 
lucruri noi pot comunica astfel de 
referate, cui pot folosi ele ? Și une
ori nici măcar nu le citește un 
profesor, ci sînt transmise de un 
difuzor agățat pe peretele unei 
clase...

Iată ce ne spunea Monica Ma- 
covei, mama unui elev din clasa 
a V-a de la Școala generală nr. 172 
din București, despre lectoratele la 
oare a participat: „îmi amintesc 
cu ce interes am venit pentru prima 
dată la lectorat acum 5 ani, cînd 
copilul meu era în clasa I. Atunci 
a fost șl prima decepție. Referatul 
nu ni se adresa nouă, celor care 
doream să știm ceva despre pro
blemele clasei I, ci tuturor părinți
lor, cu niște probleme pe care le 
cunoșteam și fără șă participăm 
la lectorat. în clasa a !I-a am 
continuat să frecventez lectoratul 
din datorie față de școală, de în
vățător. Culmea a fost că am auzit 
absolut același referat. Și an de 

an, pînă acum, cînd copilul meu 
este în clasa a V-a, a fost tot așa".

Aceeași superficialitate caracte
rizează uneori și-ședințele cu pă
rinții pe clase. Nu o dată astfel de 
ședințe se reduc la aceea că diri
gintele ia catalogul și înșiră notele 
obținute de elevi (cu toate că 
părinții le cunosc din carnetul de 
note si din discuțiile individuale), 
oprindu-se din cind în cînd asupra 
cîte unui elev cu admonestări ca : 
„Merge prost', „Copilul dv. e un 
leneș' etc. Se mai vorbește apoi 
cîte ceva despre ținută, despre dis
ciplină, se mai muștruluiește cîte 
un părinte care nu ține legătura 
cu școala — și cu asta ședința s-a 
terminat. Cine dă acestor diriginți 
dreptul de a-i umili în pubirc, de 
a-i jigni chiar pe părinții elevilor 
lor ? Nu numai niște specialiști în 
educație, cum se presupune că sînt 
profesorii, dar și simpli oameni de 
bun simț își pot da seama că pe o 
asemenea cale nu se- poate obține 
nimic decît cel mult vrajbă între 
părinții elevilor lăudați și cei ai 
căror copii sînt taxați de . leneși*, 
„proști*, „incapabili* și, pînă la 
urmă, animozitate între scoală si 
familie. De ce ne mirăm că în ase
menea împrejurări se iscă certuri 
și răfuieli între părinți sau că, asa 
cum ne relata prof. Iancu Popescu 
din Tirgul Jiu, în ședințele pe 
școală sau pe clase părinții dis
cută pe seama unor profesori de 
care nU sînt mulțumiți ?

Nu de etichetări au nevoie pă
rinții în ședințele organizate de 
școală care, mai mult ca lectoratele, 
sînt cadrul cel mai potrivit pentru 
discuții deschise, prietenoase, ca 
între oameni care urmăresc ace
lași scop. în aceste ședințe ei 
așteaptă să audă sfatul și îndru
mările competente ale pedagogu
lui, cuvîntul său, indicații concrete : 
ce măsuri să ia cu elevul care 
„merge prost' sau cu cel „leneș*, 
ce să facă cu celălalt care „trage 
chiulul', cum să procedeze cînd 
apar influențe proaste etc. Despre 
soluțiile concrete, operative și efi
ciente care se impun într-un caz 
sau altul, despre problemele im
portante pe care le ridică clasa 
într-o etapă sau alta de muncă, 
despre ajutorul pe care poate 
familia să-l aducă școlii se dis
cută însă în unele școli prea 
puțin, sau chiar deloc. Sînt în 
schimb diriginți care mai vin une
ori cu „soluții*, ca acestea : „Dați-i 
fiului dumneavoastră o sfîntă 

In vizită la Muzeul Octavian Goga din ducea

bătaie — știți, noi n-avem voie în 
școală — și garantez că o să se 
îndrepte*.

Căi pentru îmbogățirea tematicii 
lectoratelor și ședințelor pe clase, 
pentru găsirea unor forme mai vii, 
mai atractive de dezbatere a pro
blemelor de instrucție și educație 
cu părinții, pentru ieșirea din 
această monotonie și rutină, se 
găsesc la îndemîna fiecărei școli, 
a fiecărui diriginte. Un sondaj care 
s-ar face periodic în rindurile pă
rinților ar aduce nenumărate su
gestii în această privință. Pe baza 
unui asemenea sondaj, ne-a rela
tat prof. Gheorghe Movilă, direc
torul Liceului din Comănești, tema
tica lectoratului pentru părinți or
ganizat la școala respectivă s-a 
îmbogățit cu multe subiecte care 
îi interesează în mod deosebit pe 
părinți, ca de exemplu: „Respon
sabilitatea socială și juridică a 
familiei', „Cum să-1 îndrumăm ca 
părinți pe copiii noștri in alegerea 
prietenilor* etc. Un procedeu bun 
am întîinit si la Școala generală 
nr. 164 dm București, care a pus la 
dispoziția părinților un panou unde 
sînt periodic afișate recomandări 
de materiale pedagogice și o cutie 
in care aceștia iși pot comunica 
doleanțele, propunerile.

Din discuțiile purtate am aflat 
că pe părinți îi preocupă încă 
multe probleme de educație pe 
care școala, din motive de neîn
țeles, întîrzie să le pună In discuție 
Majoritatea părințflor simt nevoia 
să fie mai concret, mai sistematic 
îndrumați cînd copiii lor se află 
în fața unor praguri. „Fetița mea 
a trecut în clasa a V-a — ne 
spunea țesătoarea Maria Gîju din 
Capitală — și aș fi vrut ca la 
prima ședința pe clasă să ni se 
spună cum să le ușurăm copiilor 
noștri trecerea la învățătură cu 
mai mulți profesori. Nu s-a pome
nit însă nimic despre așa ceva*. 
Ajustorul Radu Albu, de la Uzinele 
„23 August”, are un băiat în clasa 
a X-a. A aflat de la el că „a fost 
repartizat' la secția reală. „Știu 
că-i place matematica, dar este 
bun și la limba română — spunea 
el. O fi oare cea mai potrivită 
secție ? Nu-mi pot da seama. Este o 
problemă importantă pe care diri
gintele, școala trebuia să o discute 
serios cu noi, părinții, încă de anul 
trecut, dar n-a făcut-o*.

O mentalitate pe cît de greșită 
pe atît de gravă. Nu numai că nu 
se discută cu părinții despre 

dorința elevilor de a merge la o 
secție sau alta, nu numai că nu 
li se iac cunoscute aptitudinile 
reale ale copiilor, dar aceștia sînt 
„repartizați* din oficiu, în loc să 
fie ajutați să-și aleagă ei singuri 
secția. Și nu rareori, dacă se jus
tifică în fata părintelui „repartiza
rea* făcută, argumentele sînt de 
genul: „Copilul dumitale e mai 
slab, de aceea e la secția uma
nistă*. Dacă sînt părinți — și sînt 
destui — care țin morțiș să aibă 
copiii la „real* și apoi la politeh
nică, chiar dacă locul lor nu e 
acolo, atunci se fac vinovați și 
acei diriginți care, în loc să stea 
pe larg de vorbă cu părinții des
pre problemele orientării școlare 
și profesionale, folosesc în acest 
domeniu metode administrative.

Și la fel sînt tratate de acești 
diriginți. atunci cind nu sînt com
plet ignorate, o serie de probleme 
legate de relațiile adolescentului 
cu mediul, de educația sexuală etc. 
în toate aceste probleme părinții 
au nevoie de sfatul competent al 
unor oameni cu pregătire și expe
riență. Este de aceea îndreptățit 
procedeul acelor școli care, de
parte de a ocoli asemenea pro
bleme, le abordează cu seriozitate 
și. atunci cînd au posibilitatea, 
invită să vorbească în fata părinți
lor, pentru a le elucida mai bine, 
medici, ’ uns ti. psihologi sau folo
sesc. în scopul exemplificării, 
filme documentare si artistice, 
diapozitive, materiale ilustrative.

Colaborarea cu familia nu tre
buie să rămină doar o cerință 
teoretică, un obiectiv pe care să-l 
trecem cu regularitate în fiecare 
plan de muncă, și cu aceasta sâ 
considerăm că ne-am făcut datoria. 
Ea trebuie să devină o preocupare 
permanentă si sistematică, o acti
vitate organizată științific, în mod 
gradat și diferențiat, cu o metodică 
bine precizată.

♦

Am ridicat aici doar cîteva as
pecte ale colaborării scolii cu 
familia. Socotim că cele semnalate 
de interlocutorii noștri pot constitui 
pentru școală, pentru pedagogi, un 
îndemn spre a medita la soluții 
care să ducă la îmbunătățirea 
activității In acest important do
meniu al muncii didactice.

MONICA VERDES

Cunoaștem îndeajuns aspectele multiple și complexe pe care 
le ridică adolescența ? Ne apropiem cu destulă înțelegere de 
ea, răspundem întotdeauna marii sale receptivități, setei sale 
de cunoaștere, de afirmare, găsim cele mai vii, mai potrivite 
metode în activitatea cu adolescenții ? Ne întemeiem întot
deauna, în relațiile cu adolescenții, pe cunoașterea psihologiei 
lor ? Acestea au fost cîteva din problemele dezbătute la sim
pozionul organizat recent la Craiova de către Institutul de 
științe pedagogice din Capitală, în colaborare cu baza de cer
cetări de curînd creată în acest oraș.

Participanții la acest simpozion — profesori, diriginți, direc
tori, cercetători în domeniul pedagogiei și psihologiei, secretari 
ai organizațiilor U.T.C. din școli — au ascultat cu deosebit inte
res cîteva comunicări, rezultat al unor cercetări ample, care au 
prezentat o seamă de puncte de vedere în legătură cu pro
blemele pe care le ridică adolescența în fața școlii, a peda
gogilor.

Comunicarea „Perspective 
ale orientării școlare și pro
fesionale" elaborată de dr. 
Dumitru Salade, director ad
junct al Institutului de științe 
pedagogice, și prof. Romeo 
Dăscălescu, secretarul științi
fic al Institutului, a făcut cu
noscute măsurile luate în ul
timul an în vederea definirii 
unui sistem al orientării școla
re și profesionale — introdu
cerea în cîteva școli experi
mentale a psihologilor școlari, 
înființarea unor cabinete de 
orientare profesională la Bucu
rești și Cluj, programarea 
unor simpozioane tematice în 
aceste centre etc. — subli
niind în continuare necesita
tea de a se aprofunda cunoaș
terea dinamicii profesiunilor 
in raport cu perspectivele e- 
conomiei naționale, de a se 
lărgi mijloacele de investigare 
a intereselor profesionale ale 
elevilor și de a se accentua 
latura educativă a orientării 
lor. în legătură cu aceasta 
s-au menționat cîteva măsuri 
ce trebuie luate în viitor: 
crearea de cadre specializate 
în țară și peste hotare, trans
formarea cabinetelor actuale 
în laboratoare de orientare 
școlară și profesională, orga
nizarea unor centre interșcola- 
re cu acest profil, ca și consti
tuirea unui organism central, 
de coordonare a activității în 
componența căruia să intre pe
dagogi, psihologi, medici, so
ciologi, economiști.

Interesantă prin menționa
rea unor puncte de vedere 
care se înfruntă pe plan mon
dial în problema adolescenței, 
ca și pentru concluziile des
prinse în urma unor cercetări 
și sondaje întreprinse în dife
rite licee, asupra unui număr 
mare de adolescenți, a fost ex
punerea prof. dr. Ion Dumi
trescu. cercetător principal la 
baza de cercetări din Craiova, 
intitulată: „Este inevitabilă 
«criza» în conduita adolescen
ților?" Pornind de la faptul 
că adolescența este un com
plex de factori constitutivi în 
care se împletesc în mod or
ganic și inseparabil factorul 
biologic cu cel psihologic și 
sociologic, autorul a arătat că 
fenomenul de „criză” în con
duita adolescenților nu este un 
fenomen general obligatoriu. 
El apare mai frecvent în con
dițiile societății capitaliste, 
care frînează afirmarea perso
nalității tinerilor, realizarea 
aspirațiilor lor. generînd o ati
tudine refractară față de a- 
dulți. în societatea socialistă, 
integrarea socială a adolescen
ților se realizează în condiții 
considerabil mai favorabile, 
ca rezultat al condițiilor 
social-economice și al unei 

susțiiiute munci educative. 
Dacă apar totuși fenomene de 
contradicție — și practica a 
dovedit că apar — ele se da- 
toresc faptului că nu se ține 
seama întotdeauna de specifi
cul acestei vîrste, de cerințe
le ei. Adolescenții dovedesc 
receptivitate pentru acele for
me de muncă educativă care 
corespund funcției de depăși
re și manifestă rezistență mai 
ales față de formele care 
merg în exclusivitate pe linia 
funcției de adaptare. în con
secință — s-a subliniat în co
municare — este necesară sti
mularea funcției de depășire 
și evitarea tendințelor de stan
dardizare, menținerea unui e- 
chilibru între cele două func
ții, individualizarea activității 
educative.

La rîndul ei, comunicarea 
„Adolescența ca obiect al cer
cetării pedagogice", prezenta
tă de prof. dr. Petre Bărbu- 
lescu, șeful secției educative 
din Institutul de științe peda
gogice, după ce a făcut o 
incursiune în cercetările efec
tuate în acest domeniu în țară 
și peste hotare, s-a referit la 
faptul că problema adolescen
ței trebuie privită în lumina 
transformărilor ce apar la a- 
ceastă vîrstă, determinînd o 
adevărată restructurare a per
sonalității pe plan anatomo- 
fiziologic, psihologic, moral 
cetățenesc și social-politic.

Participanții la discuții au 
abordat, îrr cuvîntul lor, pro
blemele pratice ale educației 
adolescenților, combătînd u- 
nele forme învechite, unele 
mentalități depășite care se 
mai manifestă în acest dome
niu. S-a arătat bunăoară că 
în unele școli, ca și în cadrul 
unor organizații U.T.C., se 
desfășoară o activitate forma
lă, care este departe de a răs
punde interesului și preocu
părilor adolescenților. Unele 
planuri ale diriginților. ale 
secretarilor U.T.C., abundă în 
acțiuni monotone, la care ti
nerii vin doar din obligație. An 
după an se reiau teme foarte 
generale ca „Drepturile și în
datoririle elevilor", „Importan
ța disciplinei conștiente”, „Im
portanța regimului zilnic al e- 
levului”, „Cum înțeleg să-mi 
ajut colegul de clasă", „Im
portanța păstrării avutului 
obștesc" etc., care se discută, 
în aceleași forme lipsite de 
orice atractivitate, din clasa a 
V-a pînă în clasa a Xl-a. Nu e 
de mirare că adolescenții nu 
manifestă nici un fel de inte
res pentru asemenea discuții, 
în schimb, așa cum a subli
niat prof. Viorica Toniță, se
cretara Comitetului orășenesc 

U.T.C., ei se arată deosebit de 
interesați cînd li se propun 
discuții pe teme ca „Ce înțele
gem prin fericire", „Ce în
seamnă a fi modem", „Cum 
ne alegem prietenii", la care 
participă, fără mobilizare spe
cială, în număr foarte mare.

.Mai mulți vorbitori printre 
care conf; Const. Cioroianu, 
prof. Traian Ntca, prof. Gh. 
Olaru au. arătat că inițiativele 
elevilor, dorința lor de a orga
niza acțiuni care le-ar da pri
lejul să se afirme nu sînt lua
te întotdeauna în seamă, pen
tru că unii profesori nu le a- 
cordă suficientă încredere. U- 
nit diriginți, de pildă, nu-i la
să să pună singuri la cale o 
excursie de scurtă durată sau 
un spectacol pentru că „cine 
știe ce se poate întîmpla", alții 
interzic organizarea reuniuni
lor de teamă că elevii vor dan
sa dansuri „decadente", sau 
fac la aceste reuniuni pe po
lițaii, stricîndu-le tot gustul 
de distracție. N.u o dată, în 
loc ca profesorii să se com
porte ca niște îndrumători cu 
mai multă experiență, o fac 
po dădacele sau. și mai rău, 
calcă cu brutalitate peste sen
timentele gingașe, desfăcînd 
corespondența personală a a- 
dolescenților și comentînd-o în 
fața clasei, muștruluindu-i în 
plină cancelarie etc. Toate a- 
cestea, s-a arătat pe bună 
dreptate, nu fac decît să-i în
depărteze pe elevi, să-i facă 
să privească pe cei ce se com
portă așa cu neîncredere sau 
chiar cu ostilitate.

Abordînd problemele orien
tării profesionale, participanții 
la discuții au semnalat că și 
în acest domeniu se întîlnesc 
multe aspecte formale. Se 
pierd mulți studenți încă din 
anul I, arăta prof. Vasile 
Pupăză, pentru că în școală 
n-au fost îndrumați cum tre
buie. în funcție de aptitudinile 
lor reale. „La începutul aces
tui an — a arătat conf. univ. 
Gh. Stancoveanu — unii stu- 
denți de la matematică au ce
rut să treacă la filologie. în
trebați de ce au venit la fa
cultatea de matematică dacă 
îi interesează literatura, au 
mărturisit că în liceu au fost 
repartizați «din oficiu» la 
secția reală. Este de la sine în
țeles că e vorba de necunoaș
terea elevilor, de lipsă de spi
rit de răspundere".

O serie de vorbitori s-au 
referit la necesitatea unei mai 
bune pregătiri pedagogice și 
psihologice a diriginților și se
cretarilor U.T.C. care lucrează 
cu adolescenții. în prezent nu 
există însă decît prea puține 
materiale care să trateze pro
blemele specifice adolescenței, 
iar cele existente — originale 
sau în traducere — sînt insu
ficient popularizate. Ar fi 
bine să existe bunăoară un 
buletin de informare pedagogi
că care să fie difuzat în licee 
și din care cadrele didactice 
să se poată documenta. S-a ce
rut de asemenea ca „Revista de 
pedagogie" să informeze mai 
larg cititorii asupra discuții
lor ce se poartă pe plan mon
dial în problemele adolescen
ței.

Inițiativa Institutului de 
științe pedagogice și a bazei 
de cercetări din Craiova de a 
pune în dezbatere o temă atît 
de importantă ca adolescen
ta s-a dovedit rodnică. Schim
bul de opinii pe care l-a pri
lejuit simpozionul va îndemna 
cu siguranță pe cei ce au 
participat Ia el să mediteze 
mai adînc la problemele dis
cutate și să învioreze munca 
în rîndurile adolescenților.

M. ROBEA

Un consens general-calitatea------- ————--------- - -----------------------
(Urmare din pag. l-a)

Capacitatea profesională 
trebuie să primeze

Competența trebuie să primeze, 
cm fost de părere toți vorbitorii, 
atunci cînd este vorba atît de pro
movarea în funcții, cît și de trans
ferarea cadrelor didactice. Aces
ta, și nu altul, este criteriul cel 
mai important prin care se asigu
ră obiectivul esențial al învățâ- 
mîntului — buna pregătire a ele
vilor. Promovarea sub orice as
pect — trecerea de la sat la oraș, 
din localități mici în localități 
mari, de la o școală de 8 ani la 
un liceu, de la o școală mică la 
o școală mare — se impune să 
aibă la bază un criteriu care să 
stimuleze perieoționarea profesio
nală continuă. Ca atare, hotărî- 
toare ar trebui să fie aici compe
tența, capacitatea profesională. 
Tov. Simian Toma consideră chiar 
că ar fi îndreptățit și un spor de 
salarizare pentru predarea la cla
sele mari. Desigur ca, așa cum 
arăta tov. Maria Mitrică, directoa
rea Școlii generale nr. 2 (care nu 
a susținut această propunere) în 
orice loc s-ar afla, catedra impu
ne o activitate de calitate și nu 
putem să admitem că în școlile 
mici sau la clasele mici se duce 

o activitate de calitate re
dusa. Dar, așa cum a sub
liniat majoritatea participan- 
ților, criteriul calității, al compe
tenței în promovarea cadrelor se 
bazează pe faptul că atît trecerea 
de la o școală mică la o școală 
mare, cît și trecerea de la clase 
mici la clase mari sau dintr-o lo
calitate mică într-una mare pre
supune complicarea activității in- 
structiv-educative, ceea ce cere 
un plus de experiență și capaci
tate. Predarea matematicii la cla
sa a Xl-a, de pildă, nu-i tot una 
cu predarea ei la clasa a V-a, 
după cum nici predarea istoriei 
literaturii nu-i tot una cu preda
rea lecturii literare. O dovedește, 
între altele, și faptul că sînt des
tule cadre didactice care ocolesc 
clasele mari, din pragul bacalau
reatului și al admiterii în faculta
te, pe motiv că le dau mai multă 
bătaie de cap.

Susținînd ideea primatului ca
pacității profesionale, tovarășul 
Ștefan Iacob, lector la I.P.C.D. 
Brașov, a insistat asupra necesi
tății de ia se da o atenție sporită 
pregătirii pedagogice a viitoarelor 

cadre didactice șf de a •• mani
festa o exigentă mai mare la ad
miterea în institutele pedagogice.

Referindu-se la promovarea în 
muncă, participanții la discuții au 
atins și reversul acesteia. Ei și-au 
arătat nedumerirea pentru faptul 
că nu se aplică măsuri eficiente 
cînd se constată incapacitatea, in
competența profesională. Critica 
este bună — spunea tovarășul 
Alexandru Găvenea, directorul 
I.P.C.D. Brașov — dar nu trebuie 
să rămînem la ea. Cînd un profe
sor nu-și face datoria, cînd munca 
lui la clasă este evident necores
punzătoare, confirmată ca atare 
de organele de control, să se poa
tă lua măsuri care să pună capăt 
unei situații anormale ca aceasta.

i

Condiții pentru 
o îndrumare efectivă

Problema informării continue în 
specialitate se pune, desigur, și 
cînd e vorba de corpul de control 
— au observat, pe bună dreptate, 
vorbitorii. Referindu-se la faptul 
că se întîmpla ca unii inspectori 
sâ obțină rezultate slabe la exa
menele de grad, tov. Alexandru 
Găvenea a adus în discuție situa
ția care se constată frecvent la 
secțiile de învățămînt. Inspectorii 
sînt uneori copleșiți cu atîtea 
sarcini pe care sfatul le are în

Discuțiile i-au oprit șl la condi
țiile ce trebuie create pentru in
formarea în specialitate a profe
sorilor. Răgazul pentru studiul in
dividual a fost o dorință unanim 
exprimată. Vreau — spunea tov. 
Magda IUI, directoarea Școlii ge
nerale nr. 15 — să am timp să ci
tesc, și totodată să am materialul 
do specialitate pe care să fac 
propriile mele sublinieri și adno
tări. Or, acest material se editea
ză în tiraje prea mici. Aș dori 
apoi — a adăugat ea — să pot 
citi cursurile ce se predau acum 
la facultatea pe care am absol
vit-o cu ani în urmă, pentru a mă 
pune la punct cu ceea ce știința 
a aduB nou între timp.

alte sectoare decît învățămîn- 
tul, cu atîtea sarcini administrativ- 
gospodărești și, pe de altă parte, 
cu o atît de interminabilă activita
te de birou, pentru alcătuirea de 
rapoarte, informări, situații, evi
dențe, etc., etc., încît tocmai munca 
de specialitate, pentru care a fost 
creată funcția lor, este lăsată Ia 
urmă. Și atunci este de așteptat 
ca și informarea prin studiu indi
vidual să fie neglijată, și ca atare 
să se ajungă la o rămînere în urmă.

In perioadele tn care sfaturile 
populare au probleme deosebite 
în agricultură, de exemplu, con
centrează forțole lor spre acest 
sector. Cum inspectorii școlari sînt 
forțe ale sfatului, sînt și ei mo
bilizați pentru rezolvarea sarcini
lor din acest sector. Și învățămîn- 
tul „mai așteaptă". Vine altă dată 
un moment cînd sporesc sarcinile 
în alt domeniu și învățămîntul iar 
așteaptă. Pe lingă acestea, anali
za activității secțiilor de învăță
mînt o fac oameni care nu cunosc 
problemele și sarcinile din acest 
domeniu. De aceea promovarea 
elevilor a fost mult timp privită ca 
o sarcină de plan, activitatea pro
fesorilor, a școlilor, fiind judecată 
după procentul elevilor promovați. 
Urmarea — note mari, ca să trea
că și cei ce nu merită. Discuțiile 
au confirmat cele constatate de 
noi la secția de învățămînt a ora
șului. Inspectorii nu-și vedeau 
capul de treburi. Erau înecați în 
lucrări de birou, situații și evi
dențe, pe care urma să le împar
tă apoi cu dărnicie, la cerere, în 
dreapta și în stînga. Necesitatea 
ca organele de învățămînt locale 
să nu mai fie antrenate în rezol
varea sarcinilor din alte sectoare, 
sau în lucrări mărunte și uneori 
inutile de birou, a fost subliniată 
de toți vorbitorii.

★

In cursul discuției s-au atins 
desigur și alte aspecte ale acti

vității școlare, în legătură cu care 
vorbitorii au făcut propuneri.

Tov. Magda Illi s-a referit la fo
losul pe care l-ar avea pentru fie
care profesor, în predarea specia
lității sale, publicarea tuturor pro
gramelor unei clase într-un singur 
volum. In prezent profesorul de o 
anumită specialitate nu știe ce se 
preda elevilor săi la alte materii, 
pentru că, neavînd la îndemînă 
programa, nu este tentat să o con
sulte. Avînd într-un volum progra
mele unei clase, el cercetează cu 
siguranță și alte specialități și, în 
orice caz, specialitățile înrudite 
cu obiectul său, pentru a vedea 
ce date din celelalte lecții îi pot 
folosi lui în predare. S-ar contribui 
astfel la realizarea legăturii între 
specialități care, știut este, conso
lidează cunoștințele și le aprofun
dează. Tipărirea programelor pe 
clase ar contribui și la eliminarea 
a tot ceea ce încarcă fără folos 
lecțiile.

Tov. Valentin Georgescu s-a 
referit la manualele unice, apre
ciind că ele nu constituie o solu
ție potrivită pentru asigurarea 
unui nivel ridicat al pregătirii ele
vilor. Existența mai multor manua
le aprobate de minister, din care 
profesorul să poată alege, ar sti
mula pe autori să creeze lucrări 
mai valoroase.

Referindu-se la faptul că a ști 
să învețe este pentru elevi o con
diție importantă pentru însușirea 
cunoștințelor, tovarășele Maria 

Tăcutu, învățătoare emerită și 
Maria Mitrică au propus ea în 
clasele I și a II-a să se rezerve a 
patra oră din program pentru 
pregătirea lecțiilor la școală, sub 
îndrumarea învățătorului, iar în 
clasele mai mari profesorii să dea 
elevilor, în cîteva ore afectate 
special, indicații pentru modalita
tea d*» a se pregăti, de a învăța 
la fiecare obiect în parte. Totoda
tă, au propus să se elaboreze și 
pentru părinți indicații tipărite în 
broșuri, după care ei să se orien
teze în sprijinul pe care-1 dau a- 
casă copiilor lor.

Tovarășa Valeria Matei, direc
toarea Școlii generale nr. 6, a 
vorbit despre necesitatea unei 
mai strînse colaborări între Minis
terul Invățămîntului șj Ministerul 
Comerțului Interior pentru organi
zarea unor centre de difuzare a ma
terialului didactic și pentru crea
rea de magazine în care să se 
vîndă deșeuri de la întreprinderi 
(sîrme, plăci din metal, material 
plastic etc.) de unde școlile să 
poată achiziționa cele necesare 
activității practice cu elevii în 
cercuri. *

Problemele pe care le-au ridicat 
participanții la discuție, precum 
și propunerile lor vin într-un mo
ment în care forurile învățămîntu- 
lui sînt intens preocupate de gă
sirea soluțiilor prin care să ridice 
nivelul învățămintului. Ele sînt. cu 
atît mai mult, binevenite.
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Au început alegerile
în grupele

în grupele sindicale din școli au 
început zilele acestea adunările ge
nerale de dări de seamă și alegeri 
— prilej de analiză multilaterală a 
activității întregului colectiv. în 
fiecare an, cu ocazia acestui bilanț, 
munca fiecărui membru de sindi
cat și îndeosebi a biroului grupei 
sindicale trece prin filtrul criticii 
și autocriticii. Dezbaterile din ca
drul adunărilor sînt de cele mai 
multe ori oglinda fidelă a climatu
lui sănătos, favorabil îmbunătățirii 
continue a procesului de învăță- 
mînt și a perfecționării profesio- 
nale.

Un asemenea exemplu de dezba
teri rodnice ni l-a oferit adunarea 
grupei sindicale de la Școala gene
rală nr. 97 din raionul N. Bălcescu. 
Darea de seamă prezentată de bi
roul grupei sindicale a trecut în 
revistă realizările obținute de școa
lă și de oamenii ei, subliniind, cum 
este și firesc, contribuția adusă de 
organizația sindicală la sporirea 
eficienței muncii instructiv-educa- 
tive. Mai mulți participanți la dez
bateri — printre care D-tru Buzo- 
ianu, Alex. Iacob, Elena Ivan și 
Vladimir Gheorghiu, directorul 
școlii — au reliefat necesitatea în
tăririi frontului comun al cadrelor 
didactice pentru realizarea sarcini
lor principale privind instruirea și 
educarea elevilor. în perioada ana
lizată, colectivul școlii a dat do
vadă de o mare putere de mobili
zare a forțelor sale pentru rezolva
rea problemelor care i-au stat în 
față. Este nevoie, au arătat vorbi
torii, ca și în acest an școlar să se 
realizeze o asemenea comunitate 
de vederi și unitate de eforturi. 
Atenția trebuie îndreptată în mod 
deosebit asupra pregătirii elevilor 
din clasele a VIII-a, care au nevoie 
de o îndrumare mai stăruitoare și 
mai eficientă pentru a absolvi 
școala cu rezultatele cele mai bune.

Un lucru meritoriu realizat de 
organizația noastră sindicală, a 
arătat tov. Elena Bîrsan, este îm
părțirea echitabilă a sarcinilor obș
tești. Trebuie avut însă în vedere 
că fiecare om poate duce la bun 
sfîrșit sarcina pe care o are numai 
dacă este sprijinit de ceilalți mem
bri ai colectivului. Sindicatul este 
cel care trebuie să creeze condițiile 
propice unei strînse colaborări în
tre toți oamenii școlii. Și pe viitor 
atenția biroului grupei sindicale 
trebuie să se îndrepte spre promo
varea și dezvoltarea spiritului to
vărășesc în muncă. Opinia sănă
toasă de critică și autocritică prin
cipială care s-a creat, de pildă, în 
dezbaterea problemelor profesio-

sindicale
nale, a lecțiilor deschise, trebuie 
menținută și pe viitor.

Dezvoltarea în rîndul cadrelor 
didactice a unei atitudini înaintate 
față de muncă a fost asemenea o 
problemă viu discutată de partia- 
panții la adunarea generală. Orga
nizația sindicală trebuie să-și spu
nă mai hotărît cuvîntul in pro
blema respectării cu strictețe a 
programului de muncă și întărirea 
disciplinei muncii, au subliniat în 
legătură cu această problemă 
Valeria Biți, V. Gheorghiu și alții- 
în acest sens se impune lichidarea 
totală a întîrzierilor la dasă și a 
absențelor nemotivate.

Un loc însemnat în dezbaterile 
din cadrul adunării generale a fost 
ocupat de activitatea cultural-edu
cativă desfășurată de către grupa 
sindicală Au fost apreciate ca in
teresante unele acțiuni întreprinse 
anul trecut în scopul ridicării ni
velului de cultură generală al mem
brilor de sindicat, cum ar fi seara 
literară „Miturile în poezia lui Lu
cian Blaga*, expunerea însoțită de 
proiecții. „Frescele de la Tass.li*. 
audițiile de muzică clasică și con
temporană. Asemenea acțiuni vor 
continua și în acest an. prim* fiind 
dedicată teatrului lui Eugen Iones- 
cu. Subliniind buna orientare ir. ale
gerea temelor—de obicei oglindind 
fenomene literare și artistice noi. 
controversate sau mai puțin cunos
cute — prof. E. Rujan a propus să 
se organizeze și o expunere despre 
pictura modernă. însoțită de pro
iecții și care să fie realizată cu 
sprijinul unor competenți critici de 
artă. De asemenea, s-a propus ca 
grupa sindicală să inițieze vizite la 
expoziții, excursii documentare 
etc.

în partea a doua a adunării ge
nerale s-a trecut la alegerea noului 
birou. Cu discernămînt și exigență 
membrii grupei sindicale au lua. 
în discuție fiecare propunere. A 
fost acordat votul unanim celor 
mai buni membri de sindicat, celor 
care muncesc cu pasiune, oarr.er. 
care se bucură de un binemerita: 
prestigiu în școli datorită pregăti
rii lor profesionale și calităților 
lor etice. Prin cuvîntul organizato
rului de grupă, prof. Elena Boldea 
biroul nou ales și-a schițat liniile 
directoare ale viitoarei aciiv-.tâ; 
Propunerile făcute de membrii de 
sindicat și sarcinile trasate de or
ganele sindicale superioare vor fi 
jaloanele unei munci rodnice, me
nite să contribuie la ridicarea con
tinuă a eficienței muncii din 
școală.

M. L
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Una din cele mai semnifica
tive trăsături ale dezvol
tării actuale a ciberneticii 

se situează în domeniul educației. 
Fără îndoială. încă din perioada 
cind Norbert Wiener elabora 
principiile ciberneticii și stabilea 
o primă definiție a acesteia se 
contura faptul că procesul de 
instruire are o serie de aspecte 
legate de transmiterea informa
ției. bucla de reacție închizîndu- 
se in sistemul instructiv în mo
mentul examinării. Mai recent, o 
serie de experiențe realizate în 
diferite țări au arătat posibilita
tea utilmărti calculatoarelor 
electronice și a altor mașini spe- 
~l»1 zare pentru instruirea pro
gramată.

Cu prilejul celui de al V-lea 
Congres i.-.tematiocal de ciberne
tică uesfășurat in această toamnă 
la Namur (Belgia), congres care 
a reunit peste trei sute de oameni 
de știință din 32 de țări și a cons- 
t:t ;.t o amplă trecere in revistă 
a direcțiilor și tendințelor ac- 
m e de dezvoltare a ciberneticii, 
s-au făcut referiri multiple, pe 
planari foarte diferite, la impli- 
cațiiie acesteia pe târimul edu- 
cauet Cele mai importante 
Incitai elaborate ta ultimul timp 
jn «faneniul taociberneticii. 
b năcară. pc< fi grupate în jurul 
a două probleme fundamentale 
— rerapoașăerea formelor și în
vățarea — ambele intrind în 
sfera maă largă a temei denumite 
_taiefinen|e artificiale*. La con- 
gres. problema învățării (lear
ning problem) a fost analizată 
pe ur. front larg. Cercetătorul 
r-.- ;- ar L Kalmar, de pildă, s-a 
referit .a învățarea de tipul re
flex u_ condiționat, care se ba- 
aează pe na nxssii .i unor pro
hab.. tăt: condiționare. în timp ce 
spe-a.LSii; englez G. Pask a a- 
bcccat problemele învățării cu 
instructor, in rare este implicat 
nn tufan de răsplată și sancțio- 
ra-e lăer demne de reținut au 
cuprins conmictrile făcute de 
” O- ra -B-ar va). cu privire la 
■-•■ă'area real rată prin anumite 
f*-~e oe extrapolare, pe care 
a.:—i respectiv le consideră 
taept fineții creatoare ale ceie- 
r .l s; de D. Stogg (S.U.A.) des
pre învățarea prin înțelegere ra- 
tacra.ă. Dintre studiile elaborate 
de teroetătorii din țara noastră 
a. fost prezentate la congresul 
de tiberr.et.că. in secția care a 
dezbătut problemele învățăturii, 
’--rarea Marianei Beliș privind 
ir.-, ț-area bazată pe experimen
tarea mentală și lucrarea elabo
rată de C. Bălăceanu, E. Baliff- 
Nezulici și semnatarul acestui 
art rol cu privire la modelarea 
m-ctivației și afectivității. Aceste 
stiidti au stîmit interes, atît în
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cadrul dezbaterilor generale cît 
și al discuțiilor individuale cu 
cercetătorii din diferite țări.

In strînsă legătură cu pro
blema învățării se află studiile 
cibernetice asupra memoriei. 
Dintre acestea se remarcă cerce
tările întreprinse de omul de 
știință francez J. Sauvan cu pri
vire la „memoriile active", care 
pot fi considerate drept adevă
rate modele ale memoriei biolo
gice.

Creșterea capacității de „me
morare" și a flexibilității, res
pectiv a capacităților de adap
tare ale calculatoarelor electro
nice, dă astăzi posibilitatea ela
borării unor programe de învă
țare, de recunoaștere a formelor, 
de clasificare, de generalizare 
etc. Caracteristica acestor pro
grame este faptul că pentru re
zolvarea anumitor probleme lo
gice nu se explorează inlciral 
spațiul soluțiilor în scopul găsirii 
celei optime — din pricina nu
mărului mare de încercări care 
ar trebui efectuate într-un ase
menea caz — ci o analiză parțială 
a căilor și etapelor de urmat, com
binată cu o serie de reguli inge
nioase de selectare a acestora pe 
baza informației cîștigate din în
cercările precedente Programe 
de acest tip, elaborate în 
Uniunea Sovietică și în Statele 
Unite au scos în evidepță că ma
șinile electronice au posibilitatea 
de a-și îmbunătăți singure per
formanțele prin evaluarea acțiu
nilor precedente și a calității 
strategiei alese. întreagă această 
concepție își găsește aplicații di
recte pe planul construcției ma
șinilor care învață și care ajută 
la învățat (learning and teaching 
systems). Considerînd procesele 
de învățare și percepție ca me
canisme de calcul și nu ca simple 
elemente de înregistrare a unor 
date, specialiști cum sînt, de 
pildă. Gordon Pask (Anglia) și 
Oliver Welss (S.U.A.) au realizat 
mașini care condensează mate
rialul în structuri de calcul ie
rarhizate, ce stau la baza pro
ceselor de recunoaștere a unor 
elemente și de formare a repre
zentărilor.

Deosebit de important este as
pectul interacțiunii dintre omul 
care învață și mașina care îl 
ajută să învețe. Pe acest plan 
Soubies-Camy (Franța) a anali
zat posibilitatea interacțiunii de 
adaptare a mașinii în raport cu 
omul, prin modificarea automată 
a strategiei de predare și de in
terogare a mașinii în funcție de

posibilitățile receptive ale su
biectului care lucrează cu ea, iar 
Patrik Meredith (Anglia) și 
Renza Beltrame (Italia) s-au o- 
cupat de aspectele comunicării 
între om și mașină din punct de 
vedere al adaptării limbajelor și 
a constantelor în timp a diferi
telor sisteme.

Progrese importante s-au reali
zat în ultimul timp în domeniul 
adîncirii metodologiei educației 
cibernetice, în strînsă legătură 
cu perfecționarea continuă a ma
șinilor electronice de învățat, 
deschizîndu-se perspectiva tre
cerii de la experimentări la pro- 
iecte-pilot și chiar la programe 
de generalizare. Un asemenea 
proiect-pilot. bazat pe o meto
dologie complexă, este cel inti
tulat PLATO, care prevede ins
truirea simultană a unui grup de 
studenți ce au cu toții acces la un 
mare calculator electronic, care 
pe baza unui procedeu științific 
de împărțire a timpului permite 
efectuarea simultană a mai mul
tor programe.

Progrese interesante s-au ob
ținut și prin aplicarea pedagogiei 
cibernetice în domeniul instruirii 
copiilor. Un experiment urmărit 
pe parcursul a zece ani de un 
grup de psihologi americani a 
arătat că prin utilizarea unor 
mașini electronice de tip special 
timp de un sfert de oră pe zi, 
copii de 3—4 ani au învățat în 
decurs de circa patru luni să 
scrie și să citească. Merită sub
liniat și faptul că, urmăriți în 
continuare de-a lungul anilor de 
școlaritate, elevii la baza pregă
tirii cărora s-au aflat asemenea 
programe cibernetice s-au clasat 
aproape întotdeauna în fruntea 
claselor din care fac parte.

In legătură cu perspectivele 
dezvoltării pedagogiei ciberne
tice se impune o subliniere pe 
care au reliefat-o și concluziile 
Congresului internațional de ci
bernetică din acest an. Este 
vorba de rolul specific al profe
sorului în cadrul procedeelor ci
bernetice de instruire ; profeso
rul devine un programator, con- 
lucrînd în echipă împreună cu 
psihologi, ciberneticieni și alți 
specialiști. Noile funcții nu di
minuează ci, dimpotrivă, ampli
fică ponderea contribuției profe
sorului -la procesul de învățare, 
solicitîndu-i totodată o pregătire 
de specialitate superioară.

Cercetările actuale, aflate abia 
în stadiul experimental, privind 
aplicațiile ciberneticii în educație, 
prefigurează perspective deo
sebite în ceea ce privește per
fecționarea procesului de învăța
re și prin aceasta posibilitățile 
unor uriașe acumulări de inteli
gență puse în slujba progresu
lui omenirii.

Eficienta invâtamintului
l Urmare din pag. 1)

tarea învățămîntului în țările afri
cane (planul Adis-Abeba), planul 
de douăzeci de ani de dezvoltare 
a învățămîntului din țările asiatice 
(planul Karacl) și planul de zece 
ani de dezvoltare a învățămîntului 
din țările Americii Latine (planul 
Santiago).

Cercetări de economia educa
ției se desfășoară astăzi în țările 
socialiste, în S.U.A., în Anglia, în 
Republică Federală a Germaniei 
etc.

Și la noi în țară au fost între
prinse, începînd încă din anul 1958 
o serie de studii care aveau in 
vedere dezvoltarea învățămîntului 
în raport cu necesitățile dezvoltării 
economiei (vezi Miron Constanti- 
nescu, „Unele probleme metodolo
gice ale sociologiei învățămîntu
lui*, din „Teorie și metodă în 
științele sociale", vol. III, Editura 
politică, 1966).

în cadrul Institutului de științe 
pedagogice a fost organizat recent 
sectorul „Organizarea și eficiența 
social-economică a învățămîntu
lui". Colectivul de cercetători al a- 
cestui sector, format din pedagogi, 
sociologi și economiști, va desfă
șura cercetări cu privire la orga
nizarea și conducerea învățămîn

tului (sistemul de Invățămînt. or
ganizarea teritorială a invă*.ăm:n- 
tului, organizarea internă a insti
tuțiilor de invățămînt etc.). Ia pla
nificarea Învățămîntului, la randa
mentul social, economic »: peda
gogic al învățămîntului, la pregă
tirea cadrelor didactice etc. Pla
nul sectorului prevede dezbateri 
pe probleme ca: „Planihccrea 
învățămîntului*. „Cercetările de so
ciologia învățămîntului — factor 
al sporirii eficientei învățămîntu
lui", „Randamentul învățămîntului', 
„Economia învățămîntului' etc. In 
vederea însușirii metodelor mo
deme de cercetare a acestor pro
bleme se studiază cu atenție expe
riența acumulată pînă în prezent 
în acest domeniu pe plan mondial 
și național. La dezbateri, pe lingă 
cercetătorii institutului vor fi in
vitați și specialiști de la alte insti
tuții care au preocupări similare.

Totodată, sectorul a luat în cer
cetare tema „Sistemul de pregătire 
a cadrelor didactice — factor al 
sporirii eficienței învățămîntului'. 
Cercetarea își propune să realizeze 
□ analiză complexă a situației actu
ale a pregătirii cadrelor didactice 
pentru primele clase ale învățămîn
tului general (învățători) și să for
muleze propuneri cu privire la un

sist«:x mm mic' al zxâr Ion 
In cc*st scop se va tiv.aț) JBd» xx 
rtidx oomparmv ai rxvxtui: i» 
pregătire a cadrelor toact» ta 
prmăpalaja tăr. z> k va fi
rdcr_fira*ă experoexac pcznvfi a 
invătămiatnis. ceăog:-.: round- 
neso Vor & «oad m» de
cedatele ee se pa Sadd da profar.-c 
de învățător ta raper ca ratal ac
tual si de perspeâcmrd al taTiră- 
mintalm K ta mper* ca rotai tavă- 
tătomlm ta v_—c somxlâ se vor 
întrepade carceiăn prrvmd mc 
tia pregătim; tară*ă*or_pr pe 
soots presam ». ar-bete
de scctdogta lxTdtă=rizra*K ~ 
privire la pregdnoec. xiriv.ri.iec 
prdfeaicnaiâ r. abatacneâ. ca k 
poziția socială a tavătătotSsr ta 
citară uaităti im
tară, (școli, sare ecjecmve didac
tice etc). Se va tac ta rrxărc ta 
aceiași timp mSuec’c «Jta—xtat 
de recrutare a «iartiar ta hoes-e 
pedagogice șl a uremilm de re
partizare a ahsclvectilcr acestor 
licee asupra eftaectet îzvtaâm'z- 
tului și se va Întreprinde xx studie 
multilateral ai ecxttaxtata: tarăjă- 
mtatului pedagdgte spre a statal: 
în ce măsură obiectele de roituri 
generală și ceie de specfalmate 

•tar ta ccdctrimtă cu serctaCe 
s:'ud« I. de perspecdvă ale pre- 
găt.ro cadrelor dudacoee. Cerce- 
kn»i va ș-xă— să scoată la i-

aeruatal mir;' al tavăș&atata- 
ta: pedagogic de rcmră să per- 
m_*ă lărgirea n otita area pregătim 
tarătă*or_cr. acordtad o atentie 
deoeebttă trn_; de pregătire 
peăagcgsoâ secret: că si practică, 
re baza cercetăm se vor stabil; 
vxeie măsor, expemcec'c.e cu pri
vire la trgcx_rc:eo st i or mu tul 
taTâsăpataratai pedagogie.

I* dectăsmrarec cercetării vor 
fi “in?r» eoieettveje didactice 
ale xscr bcee k mstrate pedago
gice irgamxiodu-se în acest scop 
eocxiămn periodice.

Colectivul de cercetare bariu- 
du-se pe exșer.ec'd eeor cadre 
didactice dm tavătămtatul peda
gogic precum s: pe unele cercetări 
cremcmcr» consideră că tavătă- 
mtatxl pedagogie trebuie și 
poate să devtxă mai eficient din 
punct de vedere somai, pedagogic 
st economii că ta cadrul acestui 
tavăsămtat se găsesc rezerve care 
pot fi vtacnficsrte ta vederea per- 
fecticxim smemulm de pregătire 
al tavfișâtordon La Centrul de calcul economic și cibernetică economică din București.

ȘTIRI
Secția de Invățămînt a 

Capitalei a inițiat recent 
organizarea unor consul
tații pentru elevii de la 
cursurile fără frecvență. 
Aceste consultații se vor 
da de către profesori de 
specialitate, la o serie de 
obiecte ca limba română, 
matematică, chimie, fi
zică.

★

întreprinderea cinema
tografică a orașului Bucu
rești ofeTă elevilor posi
bilitatea de a-și procura 
abonamente cinematogra
fice. Aceste abonamente 
oferă elevilor prioritate 
în procurarea biletelor 
de intrare la oricare cine
matograf care programea
ză filme recomandate fie 
de școală fie prin lista 
publicată în fiecare săp
tămână în afișul reperto
riului cinematografic. E- 
levii care posedă abona
ment își pot procura bi
lete la prețul de 1 leu 
pentru spectacolele de 
Duminică dimineața (pi- 
nă ia ora 16). Abonamen
tul cinematografic școlar 
care se procură de la di
fuzor» voluntari din școli 
sau direct de la cinema
tograf participă la trage
rile trimestriale cu pre
mii.

MINISTERUL iNVAȚÂMlNTULVI

INSTITUTUL DE ȘTIINȚE PEDAGOGICE 

BUCUREȘTI
anunță

scoaterea la concurs a următoarelor posturi i

1 șef sector cercetare științifică — speciali:a:ea pedagogie 
— sectorul „Invățămînt profesional și tehnic*.

1 cercetător științific principal — specialitatea pedagogie — 
Filiala Iași.

1 cercetător științific — specialitatea pedagogie — sec:crul 
„Educația adulților".

1 cercetător științific principal — specialjtaiea pedagogie — 
sectorul „Istoria pedagogiei universale".

1 cercetător stagiar — specialitatea pedagogie — sectorul 
„Activități pionierești".

1 cercetător stagiar — specialitatea pedagogie — sectorul 
„Educația în școala generală".

1 cercetător științific principal — specialitatea pedagogie — 
sectorul „Educația în liceu".

1 cercetător științific — specialitatea pedagogie — sectorul 
„Bazele teoretice și metodologice ale pedagogiei".

1 cercetător stagiar cu peste 3 ani vechime — specialitatea 
pedagogie — sectorul „Bazele teoretice și metodologice 
ale pedagogiei".
Cererile de înscriere la concurs se primesc la Serviciul de 

personal al Institutului din București, str. Sfinții Apostoli 
nr. 14, pînă la data de 25 noiembrie 1967.

OPERA ROMÂNA
■mnți următoirele spectacole de balet pentru elevi: 
Cocpelia' de Leo Delibes : 26 noiembrie 1967, ora 11, 
Print și cerșetor" de Laurențiu ’Profeta (după romanul 

lui Mark Twain'1. 27 noiembrie 1967, ora 19,30, „Romeo și 
Juliet** de Serghei Prokofiev, 28 noiembrie 1967, ora 

1930-
Școlile pot procura bilete cu preț redus adresîndu-se 

direct la casa teatrului din b-dul Gh. Gheorghiu-Dej nr. 
70—72. telefon 13.18.57, zilnic între orele 10—13 și 
17—19,30.

CENTENAR 1867-1967

LICEUL „V. ALECSANDRI" Galați anunță foștii pro

fesori și absolvenți că sărbătorirea centenarului școlii va 

avea loc în ziua de 26 noiembrie !967.
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